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Kövér László
Az Országgyűlés elnöke részére

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

Az Országgyű lés Házszabályáról szóló 46/1994 (IX . 30.) OGY Határozat 91 . § alapján
kérdést kívánok benyújtani

Dr. Réthelyi Miklós Úrnak,
Nemzeti erőforrás miniszternek

„Meddig okoz még gyógyszerhiányt a Kormány tehetetlensége? ”

címmel .

A kérdésre a választ írásban kérem .

A válaszadásra Réthelyi Miklós miniszter úr bír hatáskörrel, hiszen az egészségügy irányítás a
e miniszter feladatkörébe tartozik .

Tisztelt Miniszter Úr !

Az elmúlt napokban feltűnést keltett a hír, hogy a Zala megyei Kórházban le kellett állítani a
rákbetegek kemoterápiás kezelését, váratlanul haza kellett küldeni a kezelésre jelentkezet t
betegeket, mert elfogyott a létfontosságú, mellesleg olcsó (600 forintos) gyógyszer, amelyne k
alapanyaga 5-fluorouracyl, és Európa-szerte hiánycikké vált . Ugyanez a probléma néhány

nappal később más kórházakban is megjelent . Az nem jelent meg a magyar sajtóban, hogy a
szert gyártó két európai gyár a várható hiányról hónapokkal korábban tájékoztatta az európai ,
köztük a magyar egészségügyi szerveket .

Az Ön által vezetett minisztérium a nyilvánosságra kerülést követ ően közleményt adott ki ,
mely szerint: „felmérik az egyes onkológiai gyógyszerek jelenlegi kórházi készletét ,
egyeztetést kezdeményeztek a szakmai kollégiummal a hiány kezelésének módjáról, illetve
'az átmeneti időre a hatékony alternatív terápiák lehetőségéről'. Majd két nap múlva,
november 9-én újabb közleményt olvashattunk: a GYEMSZI-OGYI (Gyógyszerészeti é s
Egészségügyi Minőség- és Szervezetfejlesztési Intézet - Országos Gyógyszerészeti Intézet )
szeptember 29-én közleményt jelentetett meg a honlapján, amely szerint „a hiány bizonytalan
ideig, de legalább fél évig fennállhat” . A GYEMSZI pedig közölte, hogy a kórházak számár a
un. egyedi gyógyszerimport-engedélyt adtak ki, amelynek alapján joguk van a gyógyszert
külföldön beszerezni, és behozni . Pár nap múlva a történet megismétl ődött egy másik
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alapkészítménnyel, a tetanusz elleni oltóanyaggal, amelyre a baleseti sérültek ellátásához va n
elengedhetetlenül szükség.

Egyetért-e Miniszter Úr, hogy ami az Ön irányítása alatt történt, az t űrhetetlen? Elvégre
a gyógyszerek forgalomba hozatali engedélyét a GYEMSZI-be olvasztott OGYI adja ki, a z
engedélyesnek szállítási kötelezettsége van, és ha nem tud szállítani, azt id őben be kel l
jelentenie. Ez megtörtént. Az államnak a hatályos Alkotmány (valamint a fideszes többség
által elfogadott alaptörvény), valamint több AB határozat szerint is kötelessége (egyben joga )
megszervezni az egészségügyi ellátást . Ennek az állam, adott esetben az Ön által irányítot t
illetékes kormányzati szerve nem tett eleget . Ha tudott a várható hiányról, számo s
intézkedésre van törvényi felhatalmazása . Elsősorban a nagykereskedőkkel tárgyalhat
megfelelő mennyiségű gyógyszer más forrásból történő behozataláról . De behozathatja maga
is, hiszen a — szintén a GYEMSZI-be olvasztott — Egészségügyi Készletgazdálkodási
Intézetnek éppen ilyen helyzetekre tekintettel van gyógyszer-nagykereskedelmi engedélye is .

Tisztelt Miniszter Úr! Odafigyelt-e a t őle elvárható módon az Ön által irányított kormányzati
szerv a várható gyógyszerszállítási kimaradásra? Azt tudjuk, hogy az egészségügy i
államtitkárság közleményben állapította meg, amit mindenki tudott : nem lesz gyógyszer . De
miért nem intézkedett? Az nem intézkedés, hogy „megengedi” a kórházaknak, hogy
szerezzenek, ahonnan és amennyiért maguk tudnak . Ami mellesleg törvénysértő, mert egyedi
gyógyszerimport engedélyt olyan gyógyszerre adhat ki az OGYI, amelynek Magyarországo n
nincs forgalomba hozatali engedélye (nevesített beteg ritka betegségének ritka gyógyszere) .
Miért nem gondoskodtak kell ő időben a kérdéses gyógyszerek központosított, kedvez őbb
feltételek melletti beszerzésérő l? Nem tudják, hogy mi a törvényes kötelezettségük? Indított-e
Miniszter Úr vizsgálatot annak megállapítására, hogy ki mulasztott ?

Tisztelt Miniszter Úr! A GYEMSZI-megaszervezet feladata lesz a 2012-től államosítandó
intézmények igazgatása, melyek működéséhez kb. 20.000 féle egészségügyi anyag (és sok
egyéb igazgatási teendő) szükséges . Ha egy ilyen egyszer ű probléma megoldására nem képes
az állam, annak Ön által irányított szerve, mire lesz képes jöv őre?

A korábbi kormány által kezdeményezett egészségügyi reformot folyamatosan azzal támadt a
a Fidesz, hogy „betegek fognak meghalni” . Betegek persze mindig, mindenütt halnak meg. Ez
elkerülhetetlen . Nem gondolja Miniszter Úr, hogy most az Önök irányítása mellett a
hatalmasra növelt állami apparátus oly mértékben lesz képtelen feladatának ellátására, hog y
valóban szükségtelenül fognak betegek meghalni . Nem gondolja, Miniszter Úr, hogy ez még
csak első jele annak, hogy mire számíthatunk, ha ilyen módon igazgatják majd a magya r
betegek gyógykezelését?

2011 . november. 22 .
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Baracskai József

országgyűlési képviselő (DK)
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